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מבצע עידוד למצטרפים – הגרלה על 250 סטים של 'משנה ברורה – מהדורת דרשו'
תכונה אדירה במשרדי 'דרשו', והיערכות שיא לקליטתם של 
לרגל  בהלכה',  היומי  'הדף  בתוכנית  החדשים  הנבחנים  רבבות 
תחילת לימוד הלכות שבת במסגרת תוכנית הלימוד שנוסדה על 

ידי 'דרשו'
רחבי  בכל  לומדים  אלפי  עשרות  יתחילו  שלישי,  יום  מחר 
במסגרת  ברורה,  המשנה  של  ג'  חלק  בלימוד  היהודי  העולם 
המחזור השלישי של לימוד 'הדף היומי בהלכה' – ביום ה' בסיוון, 

ערב חג השבועות.
נרחבת  הרשמה  ניכרת  שבת,  הלכות  לימוד  תחילת  לקראת 
להצטרפות למבחני 'דרשו' הנערכים מדי חודש בחודשו, ומזכים 

את הנבחנים במלגות נאות.
על מנת לזרז את המזורזים ולהגביר את כח הקדושה, יוצאת 
פחות  לא  יוגרלו  במסגרתו  תקדים  חסר  במבצע  'דרשו'  הנהלת 
מ-250 סטים של משנה ברורה במהדורת 'דרשו' –ההגרלה תיערך 
ללמוד  עצמם  על  ויקבלו  תורה  של  ללגיונה  שיצטרפו  אלה  בין 

הלכות שבת במהלך החודש הקרוב

וכן  פלוס'  'נדרים  עמדות  בכל  להירשם  ניתן  למעוניינים, 
 .0 בשלוחה   02-560-9000 בטלפון  'דרשו'  של  הטלפוני  במוקד 
מאות מוקדי בחינה פעילים בכל רחבי הארץ ובמידת הצורך ניתן 
פעיל  מוקד  באין  או  קבוצה  בהתגבש  חדשים  מוקדים  לפתוח 

באזור מגוריכם.
הוא  כללי  באופן  לימוד ההלכה  כי  מציינים  'דרשו'  בהנהלת 
לימוד נחוץ והכרחי לכל יהודי כנודע, וביתר שאת לימוד הלכות 
שבת החמורות, כפי שמציין מרנא החפץ חיים בהקדמתו לכרך 
למחילת  סגולה  הנו  אלו  הלכות  ברורה, שלימוד  ג' של המשנה 
עוונות, וכל המענג את השבת ומשמרה כהלכתה זוכה על ידי כך 

לעשירות.
"החשיבות של לימוד הלכות שבת ברורה וידועה לכל, וכל מה 
שחסר זו רק החלטה אחת חזקה ונחושה, להתחיל ללמוד הלכות 
שבת מדי יום, לפי סדר הלימוד של 'הדף היומי בהלכה', ולסיים 

בעז"ה את כל כרך ג' בתוך שנה וחצי!", אומרים ב'דרשו'.

עשרות אלפים בכל רחבי העולם היהודי 
מתחילים מחר בלימוד הלכות שבת 

במסגרת 'הדף היומי בהלכה'
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הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצוק"ל על לימוד תורה בהתפעלות
הרב ר' שלמה כהן סיפר, שלפני הרבה שנים, עוד לפני שהיה 
ר' שמואל )רוזובסקי( בישיבת פוניבז', ישב פעם ר' שלמה אצל 
לקראתו,  קם  איש  החזון  שמואל.  ר'  נכנס  ובאמצע  איש  החזון 
זמן  כל  רב,  זמן  שמואל  ר'  עם  ודיבר  שלמה  מר'  סליחה  ביקש 
שהותו שם. אחרי שר' שמואל הלך, שאל ר' שלמה כהן את החזון 

איש, 'מאי כולי האי?
אמר לו החזון איש,

ער וועט זיין…" – ואז היה ר' שמואל בן עשרים ושמונה.
הוא   – דור'.  אין  ישיבה  ראש  גרעסטער  דער  זיין,  וועט  …ער 

יהיה הראש ישיבה הגדול ביותר בדור. כך אמר החזון איש.
שאל אותו ר' שלמה,  – כדרך שהיה רגיל כשלמד אתו, עשר 
שנים, בוילנא, שהוא שואל והוא משיב, הוא מותיב והוא מפרק…

שנמצאים  הדגולים  הישיבות  שראשי  וכדאי  במה?…במה?? 
יכול  מי  מגדיר,  איש  החזון  מה  וידעו  הדברים,  את  ישמעו  כאן 

להיות 'דער גרעסטער ראש ישיבה אין דור?…
אמר החזון איש,

שהוא  בגלל  שומע?  התפעלות…אתה  מיט  לערנט  ער  ווייל 
לומד בהתפעלות!!

זהו זה…
לומד  שהוא  בגלל   – איש,  החזון  של  קביעה  לך  יש  כאן 

בהתפעלות.
כמו שמספרים על ר' אהרן קרלינר, ר' אהרן הגדול מקרלין. 
חיי  פרשת  למדו  כאשר  בקרלין  ה"חיידר"  ליד  עבר  הוא  פעם 
ג[, "ויען לבן  שרה, ולמדו מה שכתוב שם בפסוק ]בראשית כד, 
ובתואל". ולא מובן למה כתוב לבן לפני בתואל? הרי לבן היה הבן 
ובתואל היה האב, ולמה הקדים הפסוק את הבן לאב, כמו שכתוב 
לפני  להשיב  וקפץ  היה  'רשע  רש"י,  ואומר  ובתואל'?  לבן  "ויען 
אביו. שמע ר' אהרן קארלינער את המלמד שלימד את הפסוק עם 

הרש"י, שאמר, לבן רשע היה, שדיבר לפני אביו.
מיט  מען  לערנט  אזוי  לו,  ואמר  המלמד  אל  אהרן  ר'  נגש 

קינדער?…
— "רשע היה… וקפץ להשיב לפני אביו'.

– כך צריך ללמוד עם הילדים.
חייו, שבן שמדבר  ימי  לכל  יזכור  הילד  ואז  צריך ללמוד,  כך 

לפני האב, הוא רשע.

בהתפעלות…
"אש  עם  להיות  צריך  הכל  בהתפעלות.  להיות  צריך  הכל 

גדולה"…
הר  ישראל  עם  על  כפה  הוא  ברוך  שהקדוש  בחז"ל  כתוב 

כגיגית…
ויתיצבו בתחתית ההר, ]תחת ההר ממש, רש"י[. א"ר אבדימי 
בר חמא בר חסא מלמד שכפה הקנייה עליהם את ההר כגיגית, 
שם  לאו  ואם  מוטב,  התורה  את  מקבלים  אתם  אם  להם,  ואמר 

תהא קבורתכם'. )שבת פח. א(.
כך הקדוש ברוך הוא אמר.

תהא  שם  לאו,  ואם  מוטב,  התורה  את  מקבלים  אתם  'אם 
קבורתכם'.

שואלים התוס' ]שם, בשבת דף פ"ח עמוד א'[, הרי אתמול בה' 
בסיון הם כבר אמרו נעשה ונשמע כמו שרש"י מפרש בסוף פרשת 
משפטים על הפסוק ]שמות כד, ד[ וישכם בבקר, "בחמשה בסיון", 
ובהמשך כתוב ]בפסוק ז[, "ויקח ספר הברית ויקרא באזני העם, 
ויאמרו כל אשר דבר ה' נעשה ונשמע'. ואם כן, אחרי שבחמישי 
בסיון כבר אמרו נעשה ונשמע, בשביל מה צריך הקדוש ברוך הוא, 
ולהגיד  כגיגית  הר  עליהם  לכפות  תורה,  במתן  בסיון,  בו'  היום 
לומר,  ויש  תוס',  אומרים  קבורתכם'?  תהא  שם  לאו,  'ואם  להם 
כיון שזה אמנם היה רק אתמול, שאמרו נעשה ונשמע, אבל היום 
במעמד הר סיני הרי תהיה שם אש גדולה, ויש לחשוש, אומרים 
תוס' שבמצב הזה שיש אש גדולה הם יחזרו בהם, מפחד האש 

הגדולה…
– "נעשה ונשמע" מקובל עליהם במצב רגיל, אבל כשזה באופן 

של "אש גדולה" כבר לא, ויש לחשוש שיחזרו בהם.
כך אומרים התוס'.

שאל ר' שמואל רוזובסקי… – '…אז שיהיה בלי אש גדולה'?!…
– אם האש הגדולה היא סכנה שעלולים לחזור בהם מה"נעשה 

ונשמע", שיהיה בלי "אש גדולה"?
'אלא, למדנו מכאן, – אמר ר' שמואל,

"אש  זה  היידישקייט,  וכל  מצוות,  תורה,  של  'שהחפצא 
גדולה"…

– זה מה שהחפץ חיים אמר. יהודים רותחים.
א-ש גדולה !!

)מתוך 'חשקת התורה'(

שאל ר' שמואל רוזובסקי… – '…אז שיהיה 
בלי אש גדולה'?!… – אם האש הגדולה 

היא סכנה שעלולים לחזור בהם מה"נעשה 
ונשמע", שיהיה בלי "אש גדולה"?



3 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יופ ש י ד' 'יון תשם"ד | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א על גודל הזכות של ברכת כהנים
משה  רבי  הצדיקים  הגאונים  של  מראיהם  בזכרוני  חרוט 
אהרן שטרן זצ"ל, משגיח ישיבת קמניץ, ורבי משה יוסף מילצקי 
הם  כהנים.  מברכת  נלהבים  ממש  שהיו  בירושלים,  אב"ד  זצ"ל, 
כיתתו רגליים מ'שטיבל' אחד למשנהו בשביל לחזר אחר ברכת 
כהנים, להרויח את הברכה המופלאה הזאת שוב ושוב. כאשר לא 
להיטלטל  מסוגלים  היו  הם התפללו,  בו  במנין  כהנים  השתתפו 
וכוחם,  זמנם  יותר, דבר שבא על חשבון  גם לשכונות מרוחקות 

העיקר שלא להפסיד ברכת כהנים מפי שתי כהנים.
בניו הגאונים שליט"א של רבי משה אהרן שטרן זצ"ל, סיפרו 
בנפשו,  כהנים  ברכת  ענין  היה  כמה  עד  שמעידים  עובדות  שתי 

וחשוב ויקר לו:
אחת  שנה  כי  סיפר,  שליט"א  מיכל  יחיאל  רבי  הגאון  בנו 
כשהיה עדיין ילד קטן, בליל שבועות הוא נשאר ער כל הלילה, 
ולאחר שנגמרה התפילה כבר ציפה לבוא הביתה לישון. אך אז 
לרבי  השנה  יום  את  היום  מציינים  גור  "בחסידות  הציע:  אביו 
ומן הסתם נמצאים שם מאות כהנים.  בעל ה'אמרי אמת' זצ"ל, 
הכהנים  בין מאות  כי  כהנים',  'ברכת  יחד לשמוע שם  נלך  הבה 

שנמצאים שם ודאי יש גם כמה כהנים מיוחסים".
כשהבן ניסה להשתמט בטענת עייפות, השיב לו האב בלהט: 
"תאר לעצמך, כי מישהו היה בא אליך כעת ומציע לך להצטרף 
אליו לביקור בהיכלו של הגאון מוילנא זצ"ל בשביל לקבל ממנו 
ברכה, וכי גם אז היית טוען כי אתה עייף? הרי פשוט לי כי היית 
ברוך  הקדוש  כאן,  והנה  ברכה…  ממנו  לקבל  כדי  רץ ממרחקים 
הוא בכבודו ובעצמו מבטיח בתורה 'ואני אברכם', ואתה מתלונן 

על עייפות?!".
יחזקאל  רבי  הצדיק  הגאון  בירושלים  התגורר  בה  בתקופה 
לכל  לתפילה  יחודי  מנין  רצונו  פי  על  ארגנו  זצ"ל,  לוינשטיין 
חכמים  תלמידי  חשובים,  מאברכים  שהורכב  מנין  השנה,  ימות 
ויראי שמים, והתנהל על פי רוחו של המשגיח, בכוונה, במתינות 
ובטהרת הלב. ביניהם נמנה גם תלמידו רבי משה אהרן.  בפרוס 
הימים הנוראים פנה המשגיח אל רבי משה אהרן ושאלו: "האם 
גם בראש השנה ויום הכיפורים נזכה להשתתפותך במנין?". אך 
רבי משה אהרן לא הגיב. המשגיח הוסיף לשאול: "נשמע כי אתם 
ולכן אתם  המנין,  בעיניכם  חן  מוצא  לא  בדבר? שמא  מסופקים 
שוקלים להימנע מלהתפלל בו בימים נוראים?". רבי משה אהרן 
השיב בשלילה: "לא ולא, חלילה וחס, המנין הוא אכן טוב וחשוב, 

אוכל  לא  ולכן  בתפילה,  כהנים  שני  יהיו  שלא  חוששני  אולם 
להתפלל במנין הזה. שכן בשלמא בשאר ימות השנה, כאשר אין 
שני כהנים, לאחר התפילה אני הולך לבית הכנסת אחר להתברך, 
לבית  ללכת  אוכל  לא  הרי  הכיפורים  ויום  השנה  בראש  אולם 

הכנסת אחר…".
המשגיח השיב לו, כי יעשה מאמצים להשיג שני כהנים למנין, 
והעיקר שרבי משה אהרן יבוא להתפלל עמו במנין. לבסוף הגיעו 
לעמק השווה כי רבי משה אהרן יבוא להתפלל במנין, ואם יבחין 
בתחילת התפילה כי אין שני כהנים יעזוב את המנין וילך להתפלל 
בבית הכנסת אחר.  ואכן, רבי משה אהרן הגיע להתפלל במנין, אך 
למרות מאמציו של המשגיח, לא באו שני כהנים למנין, ונאלץ רבי 
משה אהרן לוותר על התפילה במחיצת רבו הגדול, כדי לא יפסיד 

ברכת כהנים בימים הנוראים.
נוראות  המפליגים  חז"ל  בדברי  מועטה  התבוננות  לאחר 
עמד  מה  מבינים  וסגולתה,  חשיבותה  כהנים,  ברכת  במעלת 
מאחורי הנהגתו זו של רבי משה אהרן, ואדרבה,  לא מובן כיצד 

שייך לנהוג אחרת.
א(  קמז,  דף  נשוא  )פרשת  הקדוש  הזוהר  בדברי  להביט  די 
לשבת  העם  צריכים  כפיו,  את  נושא  שהכהן  "בשעה  שכתב: 
באימה וביראה, ועליהם לדעת כי השעה ההיא היא עת רצון בכל 
העולמות, ומתברכים העליונים והתחתונים, ואין דין שולט בכולם, 
ועל ידי זה נמצא שלום בכל העולמות, וזה שכתוב וישם לך שלום. 

לכן יזהר האדם שלא להפסיד את הברכות של שעת רצון".

שמעתי מיהודי תלמיד חכם ומזכה הרבים
זו המזכה אותנו בכל הברכות וההשפעות  ברכת כהנים היא 

הטובות!
שמעתי מיהודי תלמיד חכם ומזכה הרבים, כי לפני כמה שנים 
יהודי  'סופיה', בירתה של מדינת בולגריה. שם פגש  ביקר בעיר 
ישיש, בן למעלה מתשעים, אשר נושא בתפקיד הגבאי הראשי של 
בית הכנסת הוותיק בעיר. מדובר באחד מבתי הכנסיות ההדורים 
הכנסת  בית  של  וצורתו  תבניתו  בעולם.  ביותר  והמפוארים 
הרהיטים  הנברשות,  הגילופים,  הרצפות,  הרקמות,  מדהימים. 
והחלונות, מעוצבים בתכלית הפאר, בניחוח עתיק בן מאות שנים. 
בשנים האחרונות כמעט תמו תושביה היהודים של סופיה, בשל 
זה עומד שומם כמעט כל השנה מבחינה  כך בית כנסת מפואר 

חרוט בזכרוני מראיהם של הגאונים הצדיקים רבי 
משה אהרן שטרן זצ"ל, משגיח ישיבת קמניץ, ורבי 

משה יוסף מילצקי זצ"ל, אב"ד בירושלים, שהיו ממש 
נלהבים מברכת כהנים. הם כיתתו רגליים מ'שטיבל' 

אחד למשנהו בשביל לחזר אחר ברכת כהנים
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ענייני דיומא - כל מה שחשוב לדעת על ההפסק בין אכילת חלב לבשר, וגם האם בזמננו מותר לעמוד בשעת קריאת עשרת הדברות?
וטעמים  חלב,  מאכלי  השבועות  בחג  לאכול  ישראל,  מנהג 
רבים מאוד ניתנו לדבר. ומטבע הדברים, מנהג זה מעורר תמיד 
שאלות רבות בקשר לאכילת מאכלי חלב ובשר בזה אחר זה, וכפי 
בתוך  אלו  לשאלות  שהתייחסו  הפוסקים,  בדברי  מצאנו  שאכן 

הלכות חג השבועות.
חכמינו ז"ל אסרו לאכול בשר וחלב יחד, אף כשהם צוננים ולא 
בלעו זה מזה כלל דרך בישול, והוסיפו ואסרו לאכול מאכלי חלב 
אכילת מאכלי  לאחר  אולם,  עד שש שעות.  בשר,  אכילת  לאחר 
חלב – מעיקר הדין, ניתן לאכול בשר לאלתר, ואף באותה סעודה, 
ידי  על  הפה  ניקוי  דהיינו  ביניהם,  ו'הדחה'  'קינוח'  שצריך  אלא 
אכילת מאכל 'פרווה', ושטיפתו על ידי שתיית משקה 'פרווה'. ויש 
שנוהגים להמתין מחצית השעה בין הבשר לחלב. ועל פי הזוהר 
אחת;  בסעודה  או  אחת,  בשעה  ובשר  חלב  לאכול  אין  הקדוש, 

וכתב הבית יוסף, שטוב ונכון להחמיר כדבריו.
וכל זאת, בחלב ובמוצרי חלב רכים, אך לאחר אכילת גבינה 
קשה – מנהג בני אשכנז, ורבים מבני ספרד, להמתין שש שעות 
וטעם  מדרבנן.  רק  שאיסורו  עוף,  בשר  ואף  בשר;  אכילת  לפני 
אחרי  בפה  טעם  נשאר  זו  גבינה  אכילת  שלאחר  משום  המנהג, 
האכילה זמן רב. ומדברי כמה פוסקים נראה, שחומרא זו מתייחסת 
לגבינה שהושהתה ששה חודשים לפני אכילתה, כפי שהיה נהוג 

בייצור הגבינות הקשות בעבר הרחוק.
אויערבך  הגרש"ז  כתב   – שבזמננו  הצהובה  לגבינה  ובנוגע 
זצ"ל, שיש המחמירים וסוברים שדינהּ כגבינה קשה גם אם לא 
הושהתה ששה חודשים, משום שבאמצעים מלאכותיים מושגת 
ששה  של  בהשהייה  בעבר  שהושגה  תוצאה  אותה  קצר  בזמן 

דעתו   – מזו  ויתֵרה  זצ"ל,  אלישיב  הגרי"ש  דעת  וכן  חודשים. 
להחמיר אף לאחר אכילת גבינה צהובה שעל גבי פיצה, למרות 
החזק  שטעמהּ  משום  וזאת  כמקודם,  קשה  ואינה  נמסה  שהיא 
נמשך לאורך זמן. והגר"מ שטרנבוך שליט"א כתב, שהגרי"י ווייס 
זצ"ל, בעל המנחת יצחק, החמיר לכתחילה אף בנוגע לגבינה רכה 

מעט.
 – אחרת  מסיבה  אך  בדבר,  החמיר  זצ"ל  וואזנר  הגר"ש  וגם 
שגם בזמננו קיימות גבינות שתהליך ייצורן נמשך למעלה ששה 
עליה  עברו  גבינה  איזו  ולדעת  לעקוב  וקשה  יותר,  או  חודשים 

ששה חודשים ואיזו לא, ולכן אין להקל אלא בגבינה רכה.
איש  החזון  בשם  מסר  זצ"ל  קנייבסקי  הגר"ח  זאת,  לעומת 
זצ"ל, שאין צורך להמתין שש שעות לאחר אכילת גבינה צהובה, 
מאחר ותהליך ייצורה אינו נמשך כתהליך הייצור של גבינה קשה 
בשנים קדמוניות. וכן דעת הגר"מ פיינשטיין זצ"ל. ובדומה לכך, 
נחשבת  אינה  צהובה  שגבינה  זצ"ל,  קוטלר  הגר"א  בשם  מובא 
כגבינה קשה, אלא אם כן היא כה קשה עד שלא ניתן לפורר אותה 
אלא בעזרת מגרדת ]פומפייה[. וכן כתב בשו"ת באר משה, שאין 
להחמיר אלא בגבינה שנוצרו בה נקבים מחמת התיישנותה, דבר 

המצוי עד לימינו אנו בחלק מהגבינות השוֵיצריות.
 

מדוע התנגד הרמב"ם לעמידה בשעת קריאת 'עשרת הדברות'? 
והאם בזמננו מותר לעמוד בשעת קריאת עשרת הדברות?

ישנו מנהג עתיק יומין לעמוד בשעת קריאת 'עשרת הדברות' 
בציבור, כזכר לעמידת בני ישראל בשעת קבלת הדברות בהר סיני, 
כפי שנאמר: "ויתיצבו בתחתית ההר". הרמב"ם נשאל האם מנהג 

היסטורי  יהודי  תיירות  כאתר  משמש  הוא  לב  ולדאבון  רוחנית, 
שמבקרים בו תיירים רבים.

הגבאי הישיש עשה לו סיור בהיכל בית הכנסת, במהלכו הצביע 
בפניו על חור גדול שנפער בצד התקרה, והסביר כי בימי מלחמת 
הכנסיות  בתי  כל  את  החריבו  הארורים  הנאצים  השניה  העולם 
ומרכזי התורה באיזור, מלבד בית הכנסת הנוכחי שנשאר קיים על 
עמדו. אמנם גם הוא הוזק מעט, כפי שניתן לראות בצד התקרה, 

אך עד לאחרונה הוא עדיין שימש כמקום תפילה חשוב.
"שנים רבות הילכה כאן שמועה ועברה מפה לאוזן", הסביר 
הגבאי, "כי אחד מגדולי התורה הנודעים טען, כי סיבת הישרדות 

בית הכנסת זה בשונה מבתי כנסיות האחרים, נעוצה בשתי הנהגות 
שהוקפד עליהם בבית כנסת זה עד מאוד: האחת, מצות 'מקדשי 
תיראו', כל השנים נשמרו כאן מלשוחח דברי חולין. שנית, כאן 

הקפידו לברך ברכת כהנים מידי יום ביומו, חוק ולא יעבור".
"לדברי אותו גדול בתורה", הפטיר הגבאי, "זכויות אלו עמדו 
בשנות  בעולם  ששלט  הגדול  האף  מחרי  להינצל  הכנסת  לבית 

הזעם".
זהו הכח העצום של ברכת כהנים. מדהים!

)מתוך כתבה נרחבת בגליון לקראת שבת, מתוך הספר 'אוצרותיהם אמלא'(

האם מותר לאכול מאכלי חלב ובשר באותה סעודה?  
והאם צריך להמתין שש שעות בין פיצה לבשר?
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זה ראוי, והשיב בשלילה, מטעם שהמון העם עלול לטעות ולחשוב 
זו  יתר פסוקי התורה, ומחשבה  יתרון לפסוקי הדברות על  שיש 

היא קלקול האמונה בתורה.
מאידך, היעב"ץ, החיד"א והשערי אפרים, ציינו מנהג זה כדבר 
ראוי. והגרש"ז אויערבך זצ"ל הורה, כי בזמננו אין צורך להימנע 
מהעמידה, משום שידוע לכולם שאינהּ מחמת יתרון כלשהו שיש 
לפסוקים אלו, אלא כזכר למעמד הר סיני, ובפרט לנוכח העובדה 

שבזמננו נוהגים לומר גם פסוקים רבים אחרים בעמידה, בזמנים 
במשך  לראות  ונוכחנו  שמאחר  משה,  האגרות  כתב  וכן  שונים. 
הדורות שלא אירעה כל קלקלה מחמת עמידה זו, מותר לעמוד 
אלישיב  הגרי"ש  לדעת  אולם,  הדברות.  עשרת  קריאת  בשעת 
ואף  לעמוד;  שלא  הרמב"ם,  כדעת  לנהוג  יש  בזמננו  אף  זצ"ל, 
המתפלל במקום בו נוהגים לעמוד בשעת קריאת עשרת הדברות, 

אינו רשאי לעמוד, משום שהם נוהגים שלא כדין.
)נערך מתוך 'ביאורים ומוספים' של דרשו(

על הפרשה הארוכה בתורה  והשפע לדברי תורה
בפרשת  כן,  כמו  בתורה.  הארוכה  הפרשה  היא  נשא,  פרשת 
נשא, כמות ה'מדרש רבה' גדולה יותר – גם באופן יחסי – מכמות 
השוואה:  ולשם  שבתורה.  האחרות  הפרשות  לכל  רבה  המדרש 
חומש  לכל  המדרש  מכמות  גדולה  זו  בפרשה  המדרש  כמות 
הזוהר  בספר  נקבע  זו  בפרשה  ועוד,  דברים.  חומש  או  ויקרא, 
הקדוש מקומו של ה'אדרא רבה', שהוא – על פי דברי המקובלים 

– החלק הטמיר והנעלה ביותר בספר הזוהר הקדוש.
החידושי הרי"מ נדרש לענין, וכותב כי טעם הדבר הוא מפני 
שברוב השנים נקראת פרשת נשא בשבת שלאחר חג השבועות, 

זמן מתן תורתנו, ועל כן יורד שפע גדול לדברי תורה בשבוע זה. 
לדבר  טעם  מוסיף  מלובלין  הכהן  צדוק  לרבי  צדיק  פרי  ובספר 
ועיקר השפעת  זו נאמרה המצוה של ברכת כהנים,  – שבפרשה 
הברכה של המברך הוא ממה שיש בשורש נפשו, ושורש נפשות 
הכהנים הוא השפעת דברי תורה לישראל, כפי שנאמר בפרשת 
ותורתך  ליעקב  משפטיך  "יורו  לוי:  שבט  בברכת  הברכה,  וזאת 
דעת  ישמרו  כהן  שפתי  "כי  מלאכי:  בספר  נאמר  וכן  לישראל", 
ותורה יבקשו מפיהו", ולפיכך נמצא השפע הגדול של תורה שבעל 

פה בכמות ובאיכות בפרשה זו, שבה נכתבה מצות ברכת כהנים.

מדוע כמוּת המדרש בפרשת נשא 
גדולה יותר מבכל הפרשיות?
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בבא מציעא דף קג

לא יפחות מן החלונות
במשך  בנים  חשוך  היה  מסטרוזשיניץ  רוזנר  חיים  ר׳  הגביר 
י״ד שנה. כאשר עשה פעם חנוכת הבית, הזמין אליו את הרה״ק 
האהבת ישראל מויז׳ניץ זי״ע. רבנו התאכסן בביתו מספר ימים, 
וכמובן שעקב דוחק הצבור הגדול שבא אל רבנו, נגרמו קלקולים 

בבית; שברו חלונות וכדומה.
בהפרדו פנה, הסבא קדישא אל רבי חיים והודה לו על האירוח 
היפה, ואמר:״איך מיין אז דוא וועסט שוין אהן זאגין קינדער און 
וויא  קינרס קינדער, נישט אדיין צו לאזין אזעלעכע גראביאנעס 

איך, און שטוב אריין״ ]אני סבור, שכבר תזהיר את בניך ובני בניך 
שלא יכניסו לביתם יהודי שכמוני[.

בעלת הבית שעמדה בצד והאזינה לדברים, העירה: ״לא לא" 
)היא הבינה שהכוונה היא, כי מחמת הנזק שנגרם לא יזמינו אותו 
לה שתשתוק.  רמזו  והאנשים  זי״ע,  מרן  – הפטיר  כן״  יותר(.״כן 

לתקופת השנה ילדה בן.
)חכו ממתקים – מתוק לחיכי – קדוש ישראל ח״ב עמ׳ שנג(

מה אמר ה'אהבת ישראל' מויז'ניץ לגביר 
שאירחו ונשברו חלונותיו מדוחק הציבור?

דקה מתוקה – שישים שניות מרתקות על הדף היומי


